
Є проблеми, має бути і їх вирішення
Відомо, що зона відчуження межує з Іванківсь- 

ким районом. Чи є тут якийсь зв’язок як в еконо
мічному, так і  в соціальному плані? Кореспонденти 
«Вісника Чорнобиля» зустрілися з головою Іван- 
ківської районної держадміністрації М. М. Урупою.
—  Миколо Миколайо

вичу, ви обіймаєте дві 
відповідальні посади. З 
одного боку, вас обрав 
народ, а з іншого — при
значив Президент Украї
ни, як вам працюється?

— Я вважаю, що при 
нинішніх економічних не
гараздах, що склалися на 
Україні, навряд чи знай
деться хоч один керів
ник подібного рангу в 
нашій державі, якому ви
конувати ці обов’язки ле
гко. Однак, незважаючи 
на всі перипетії життя, 
мені увесь час доводить
ся вишукувати всі наяв
ні резерви для того, щоб 
хоч якось полегшити до
лю людей, які постраж
дали не з своєї вини. І 
буквально на кожному 
кроці відчуваєш, що саме 
для цього тебе й обрано. 
На даний момент я зна
ходжусь, так би мовити, 
на двох кріслах, тобто, 
несу подвійну відповіда
льність: і перед вибор
цями. і перед державни
ми структура мій.

—  Чи є в цьому якісь 
суперечності?

— Звичайно, є. Згідно 
з Законом «Про вибори 
до місцевих органів вла
ди» депутати обираються 
строком на 4 роки. А  
Президент України за 
Конституційною угодою 
призначає. І якщо той чи 
інший обранець народу

не буде справлятися із 
своїми обов’язками, то йо- 
го негайно можуть увіль
нити від посади так, як 
і призначили, не чекаючи 
закінчення депутатського 
строку. Одночасно він 
втрачає і повноваження 
голови районної чи облас- 
ної Ради. Якщо ж мене 
все-таки обрали люди, то 
їхня воля легко може бу
ти скасована Президен
том. Така демократія ме
ні поки що незроізуміла.

—  Які перед вами по
ставлені завдання, що по- 
требують негайного вирі
шення?

— Це питання дуже 
серйозне. Кожного разу, 
де б я не виступав, ска
жімо, на засіданнях Ка
бінету міністрів, Постій
ної Комісії Верховної Ра
ди України по Чорноби
лю чи обласної держад
міністрації, я неодмінно 
наголошую на тому, що 
найбільше колючого дро
ту 30-кілометрової зони 
відчуження проходить по 
території Іванківського 
району. І йому потрібно 
приділяти особливу ува
гу. Адже наш район вва
жається одним з найбіль
ших у Київській області 
як за площею, так і за 
кількістю населення. У 
його складі 81 населений 
пункт, 21 з них належить 
до 3-ї зони радіоактивно
го забруднення, а всі ін

ші — до 4-ї. І ми зобо
в’язані надавати необхід
ну допомогу людям, які 
проживають на цій тери
торії. Тобто, чітко дотри
муватись положень Зако
ну «Про статус і соціаль
ний захист громадян, які 
постраждали внаслідок 
Чорнобильської катастро
фи». Турбот вистачає. Ві- 
зьмімо, наприклад, буді
вництво. Це — нескін
ченний перелік об’єктів, 
що сьогодні «замороже
ні» і з кожним днем все 
більше руйнуються. А  
людям катастрофічно бра
кує житла. Дбаємо також 
про пільги і компенсації, 
передбачені для населен
ня Законом. І головне 
завдання держадміністра
ції — забезпечення жит
тєдіяльності району. Йде
ться про медичне обслу
говування, освіту, випла
ту пенсій, проблеми з па
ливом, газом, транспор
том тощо. Важливо, що 
наш район агропромисло
вий, в основному вироб
ляє сільськогосподарську 
продукцію. Я, як аграрій, 
головну увагу приділяю 
саме цьому виробництву. 
Із задоволенням можу від
значити, що тут у нас є 
навіть деякі успіхи.

—  Назвіть їх, будь 
ласка.

— Дякуючи нашим 
хліборобам, цьогорічний 
врожай ми виростили хо
роший. Незважаючи на 
те, що землі Іванківсько
го району не такі вже й 
родючі, валовий збір зер
нових у порівнянні з ми

нулим роком зріс на 30 
відсотків. Тобто, якщо у 
1994 році ми зібрали 21 
тисячу тонн зернових, 
то нинішнього року цей 
показник сягнув 28, 5 
тонни. І ми практично 
не залишилися у боргу 
перед державою. Крім 
того, державний кон
тракт по здачі зернових 
виконали на 110 відсот
ків. Сформували й регі
ональний контракт, згідно 
з яким зможемо викорис
тати необхідну кількість 
зерна і для власних пот
реб. Вчасно висіяли ози
мі культури і забезпечи
ли тваринництво норма
ми. Як бачите, попрацю
вали непогано. Якщо по
рівнювати наш район з 
іншими в Україні, то ми 
знаходимося не на остан
ньому місці. До того ж 
мушу сказати, що відто
ку людей з Іванківського 
району практично немає. 
Скоріше навпаки. Багато 
тих, хто виїхав звідси 
одразу ж після аварії на 
ЧАЕС, тепер знову звер
таються до нас з прохан
ням надати їм житло, ро
боту. Адже цим знедоле
ним людям нелегко зви
кати до життя в інших 
областях України. Скажі
мо. один з наших спеціа
лістів виїхав після аварії 
на Херсонщину, де елек
троенергію вимикають на 
10 годин протягом доби, 
а питну воду треба купу
вати. Газ подається з ве
ликими перебоями, а при-



Є ПРОБЛЕМИ, МАЄ БУТИ 
І ЇХ ВИРІШЕННЯ

міський транспорт май
же не працює. Погодьте
ся, що звикати до такого 
безладдя нашій людині 
важко.

— Ситуацію ви змалю
вали досить непривабли
ву, але нашим чорноби- 
лянам живеться, мабуть, 
теж не набагато краще. 
Чи вживаєте заходи для 
того, щоб хоч якось до
помогти їм?

— Так. Ми відповіда
льні за долю цих людей, 
яких несправедливо нази
вають самоселами. Так 
їх ображати не варто. Во
ни — корінні жителі цієї 
землі. Точніше — її гос
подарі. І проблем у них 
також вистачає. А  до
помагати їм непросто. Да
ються взнаки транспортні 
витрати. Скажімо, для то
го, щоб автолавка потра
пила до якогось віддале
ного села, наприклад, до 
тих же Теремців, їй по
трібно подолати десятки 
кілометрів, та ще й по 
бездоріжжю. Тому меш
канці таких населених пу
нктів майже не обслуго
вуються. Але тепер вже 
є домовленість про ре
монт доріг, і тільки пі
сля цього ми зможемо 
налагодити роботу по на
данню допомоги чорноби- 
лянам — завозити їм усе 
необхідне. А  взагалі, ав
толавка з Іванкова виїз
дить до зони відчуження 
двічі на тиждень. Сюди 
доставляються фасовані 
продукти та промислові 
товари, балони з природ
ним газом, а також і 
пенсії. Зрозуміло, що для 
цього необхідна велика 
кількість автотранспорту, 
пального. До речі, пенсії 
виплачуємо вчасно. І це 
не тільки тому, що нам 
допомагає обласна держ- 
адміністрація. Ми й самі 
працюємо в цьому напря
мку. Добре сприяє оправі 
наше пенсійне самозабез
печення, що поповнюєть
ся за рахунок надходжень 
коштів від промислових

підприємств району, у  то
му числі й зони відчу
ження. До речі, бюджет 
району сьогодні формує
ться на 52 відсотки саме 
за рахунок підприємств 
зони відчуження. Але я 
хочу ще раз наголосити 
на тому, що обслуговува- 
ти поверненців непросто. 
Наприклад, у тих же Те- 
ремцях проживають всьо
го кілька сімей, хоча в 
минулі роки їх налічува
лось тут до двох сотень 
чоловік. То погодьтеся, 
що розшукувати тепер 
цих небагатьох людей у 
нетрях за десятки кіло
метрів не так вже й про
сто. Бюджету райдержад- 
міністрації для їхнього 
забезпечення не вистачає. 
Кошти від Мінчорнобиля 
надходять невчасно. На 
транспортні витрати вза
галі нічого не виділяєть
ся. А  людям необхідно, 
щоб до них і автобуси за
їжджали. і у той же час 
незрозуміло, як туди мо
жна надсилати автотранс
порт, якщо невідомо, чи 
буде хтось виїздити з то
го чи іншого села саме 
цього дня. Однак ми вже 
маємо домовленість з 
Адміністрацією зони від
чуження і особисто з ви
конуючим обов язки мі
ністра Мінчорнобиля В. І. 
Холошею про те, що в ма
йбутньому матимемо мож-
ливість хоча б раз на ти
ждень запускати по цих 
селах рейсові автобуси. 
Хоча б по тих, де прожи
ває найбільша кількість 
населення. Я згоден з 
тим, що захищати цих 
людей ми зобов'язані.

— Яка ваша думка з 
приводу того, що деякі 
вчені і спеціалісти вис
ловлюються за розширен
ня зони відчуження?

— Звичайно, у цьому 
щось є. Як видно з бага
тьох наукових розробок 
та тверджень, ці землі 
ще можна повернути до 
життя. Для України, мо
жливо, цей немалий шмат 
території і не має особ

ливого значення, але для 
мене, як уродженця цих 
країв, і для таких, як я, 
ці місця важать надто ба
гато. Це — моя рідна зе
мля, на якій я народився 
і виріс, прожив усе своє 
свідоме життя. Тому вва
жаю, що цю територію 
залишати напризволяще 
не варто. Звичайно, зону 
відчуження розширювати 
потрібно. Але робити все 
це треба по-господарсько
му. Одні землі відроджу
вати, а ті, що забрудне
ні, приєднувати до зони 
відчуження.

— І останнє. У  насту
пному році ми відзнача
тимемо сумну річницю 
Чорнобильської катастро
фи. Яким вам вбачаєть- 
ся майбутнє 30-кілометро- 
вої зони відчуження?

— Це запитання надто 
складне, і для мене воно 
б олюче. А ле загадувати 
щось наперед за таких 
жорстких економічних 
умов, вважаю, ризикова
но. І все-таки концепція 
цієї території вбачається 
мені такою: її неодмінно
треба облагороджувати. 
Клаптик за клаптиком, 
повернути її до повно
кровного життя. Щ об у 
майбутньому ці землі да
вали таку ж віддачу, як
і до катастрофи на ЧАЕС. 
Звичайно, у цьому плані 
тепер робиться немало, 
але ще недостатньо. Я 
переконаний, що у най
ближчі роки ситуація у 
нашій країні мусять ста
білізуватися, і зона від
чуження стане квітучим 
краєм. Тільки потрібно, 
щоб люди дуже цього за
бажали. А  з труднощами 
боротися нам не звикати.
І прийдешні покоління 
нам за це тільки скажуть: 
«Велике спасибі! »


